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19. juli 2023 

 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut, fremsætter jeg følgende 

spørgsmål til Naalakkersuisut: 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

 

1. Hvad er Naalakkersuisuts samlede vurdering af de senesteforskningsresultater 

af PFAS i Ittoqqortoormiit, som har vist høje koncentrationer af PFAS i blodet i 

befolkningen? 

2. Hvilke initiativer planlægger Naalakkersuisut at igangsætte i forhold til 

borgerne i Ittoqqortoormiit - som opfølgning på den nyeste viden om høje 

koncenrationer af PFAS i blodet?   

3. Planlægger Naalakkersuisut at igangsætte initiativer med henblik på at styrke 

det internationale samarbejde, med det formål at stoppe de forureningskilder, 

der påvirker vores sundhed både i Ittoqqortoormiit  og i resten af Grønland?  

A) Hvis ja; hvilken initiativer? 

B) Hvis nej; hvorfor ikke? 

 

 (Medlem af Inatsisartut Asi Chemnitz Narup, Inuit Ataqatigiit) 

 

 

Begrundelse: 

 

Som det vides, har der i flere årtier været forsket i hvorledes vores tradtionelle kost påvirker 

vores fysiske og psykiske sundhed i Arktis. I mange år var fokus på ophobning af kviksølv i 

havpattedyr og konsekvenserne heraf for os. Blandt andet Arktisk Råds arbejdsgruppe AMAP har 

haft fokus på denne problemstilling.  

 

Den seneste forskningsundersøgelse/studie foretaget af Aarhus Universitet Technical Sciences 

har undersøgt koncentrationer af PFAS i blodet blandt befolkningen i Ittoqqortoormiit.  

 

Af hensyn til de komplekse sammenhænge, hvor global forurening skaber sundhedsproblemer 

for mennesker,  må det være relevant at arbejde kontinulerligt både indadtil i vore eget land og 

dog også gennem at styrke samarbejdet i internationalt fora. 

 

Jeg ser frem til at få oplyst Naalakkersuiuts håndtering af ovenstående spørgsmål.  

  

 

Jeg ønsker at mine spørgsmål bliver besvaret inden for 10 arbejdsdage  

 

 


